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Věc: Informace k problematice toulavých koček a petici, která bude předmětem 38.
schůze zemědělského výboru

Reakce na průzkum MZe u obcí ohledně této problematiky

Vážený pane ministře Výborný,

byli jsme informováni, že v rámci získání informací ohledně problematiky toulavých koček a
nálezů koček, MZe provedlo průzkum u obcí.

Citujeme z vaší odpovědi pane ministře : “Z celkového počtu 6 253 obcí odpovědělo na
dotazníkové šetření jen 38 obcí, což představuje pouhých 0,6 % možných respondentů. Na
dotaz, zda se potýkají s problematikou toulavých zvířat, odpovědělo 35 obcí, že tento
problém mají, avšak pravidelné kastrační programy provádí jen 9 z nich. Smluvní vztah s
útulkem má sjednáno 23 z celkového počtu odpovídajících obcí. Takto nízká zúčastněnost
ze strany samosprávných celků svědčí z pohledu MZe o tom, že pro ně toulavá zvířata
nepředstavují problematické téma, přičemž vlastní způsob řešení situace s toulavými zvířaty
na území měst a obcí je čistě v pravomoci těchto samosprávných celků (jde o výkon tzv.
samostatné působnosti).”

Se vší úctou pane ministře, jiný výsledek bychom ani neočekávali. Obce vám neodpověděly
proto, že tuto problematiku nechtějí řešit.

Ostatně z údajů na SVS vyplývá, že v naší republice je celkem 153 útulků pro kočky s
celkem 6.723 místy pro kočky.
Z toho je: pouze 30 městských útulků pro 934 koček, tj. 13,9 %

a 123 soukromých útulků - tj. neziskové organizace s 5.453 místy pro kočky,
tj. 81% zaopatřených koček v ČR.

Vážený pane ministře dotazníkové šetření MZe přesně vypovídá o tom, že obce a města
tuto problematiku bagatelizují a odmítají řešit.

Praxe je taková, že nálezce kočky je obcí velmi často odmítnutý, tudíž nález není
zaznamenaný, kočka není obcí umístěna a problém s kočkami tedy obec statisticky nemá.
Toto je naše zkušenost za 15 let práce s kočkami. A takto se chová drtivá většina obcí a
měst v ČR.
V minulosti jsme prováděli dotazníkové šetření u obcí v Jihočeském kraji - až na několik obcí
nám skoro nikdo neodpověděl.
V roce 2021 jsme provedli dotazníkové šetření, ovšem formou žádosti o informace - obce
tudíž musely odpovědět všechny. Z dotazníků vyplynulo, že cca 98% obcí kočky neřeší,
nemají osobu s osvědčením k odchytu, nemají útulek, neprovádí doporučovaný kastrační



program. My však víme, že většina z těchto obcí problém s kočkami má, jelikož jejich
občané se obrací na nás, často i z důvodu, že je starosta nebo MP odmítla.

Vážený pane ministře, z vlastní zkušenosti vám musíme sdělit, že neziskové organizace
fungují pro kočky ne proto, že by to bylo naše přání, ale proto, že tak nečiní obce a města,
ačkoli k tomu mají zákonnou povinnost !

My dobrovolníci máme svá civilní zaměstnání a vedle toho, často denně pečujeme o kočky,
odchytáváme je, převážíme, léčíme, hledáme domovy, sháníme finance, vedeme účetnictví,
máme náročnou administrativu a stále se dohadujeme s obcemi.

Proto nás velmi mrzí, pokud byste se Ministerstvo zemědělství rozhodovalo na
základě vašeho průzkumu od obcí, který je dle našeho názoru, zcela nevypovídající o
eskalující problematice koček v naší zemi.

Odkazovat se na zodpovědnost občanů a povinností obcí, event. čekat na nový
veterinární zákon, o kterém už teď víme, že problematiku toulavých koček zřejmě řešit
nebude, je zbytečné a situaci nepomůže. Budeme tam, kde jsme nyní.

Pokud bude v Zákoně na ochranu zvířat proti týrání stále slovo “obec MŮŽE” a ne MUSÍ, tak
obce provádět kastrační programy nebudou, stejně tak jako nebudou budovat útulky nebo
mít zájem na smluvním vztahu s dobrovolníky a za tyto služby platit.

NOZ obce porušují zcela běžně a bohužel unavení dobrovolníci nemají sílu a finance se s
obcemi soudit, jelikož by pak prakticky nedělali nic jiného.

Rádi bychom vám zde vypsali negativní zkušenosti se vzorkem 38 obcí v našem okolí.
A to je pouze vzorek chování měst a obcí v naší zemi.
Většinou se se starosty nebo MP nálezci i my hádáme/hádali. Buď jsme něco vyjednali,
např. minimální příspěvky, ze kterých vůbec útulek není možné provozovat, nebo nám
starosta zavěsil telefon, nadával, vyhrožoval nebo nic neuhradil. Seznam obsahuje i velmi
malý počet obcí, které spolupracují.

TOTO JE REALITA A DODRŽOVÁNÍ PLATNÉ LEGISLATIVY OBCEMI :

1. Městys Radomyšl - starosta p. Peterka dlouhodobě odmítá přijímat nálezy zvířat, nás
dobrovolníky označuje za podvodníky, odmítá proplácet faktury. Na infozákon napsal, že má
pro kočky 16 kotců na dvoře (ačkoli nemá registrovaný ani jeden pro psy), že s kočkami
problém nemá a prý patří k 99,5 % obcí, které neprovádí kastrační program. Starosta odmítl
zaplatit i eutanazii kočce, která umírala v těsné blízkosti radnice, byla v agonii a létaly jí
mouchy z konečníku. Náklady za kočky hradíme plně my dobrovoníci, pracujeme zdarma.

2. Obec Opařany - starostka p. Rucká odmítla přijmout v -16°C mrazech dvě nemocné
kočky. Je přesvědčena o tom, že obec tuto povinnost nemá a dohadujeme se s ní už několik
let, přestože pracovala na OŽP v Milevsku a měla by legislativu znát.

3. Obec Horní Planá - desítky koček v obci, letitý problém. Dlouhodobé dohadování s
vedením obce, odmítají spolupráci, vymlouvají se, odmítají přijímat nálezy i provádět



kastrační program. Máme rozsáhlou korespondenci, efekt nula. Opět musí řešit dobrovolníci,
proto tam dochází k nelegálním odchytům stran obyčejných lidí, aby pomohli kočkám.

4. Město Milevsko - mnoho koček na sídlištích, hádaní občanů, obec se brání zřízení
útulku, který se po několika letech, pod tlakem zřizuje - jde o jednu místnost s
příslušenstvím.

5. Obec Čížová - v několika případech dohady se starostou Korejsem, problematiku koček
bagatelizuje, kočky nemá kam umístit. Odmítá pomoc, následně chytá zraněného kocoura
do mysliveckého sklopce, kocour už se nikdy nenašel. Podán podnět na SVS, řešeno,
poučen, nicméně kočky se tam dále neřeší.

6. Obec Dobev - Desítky koček v chatové oblasti, nepřílišná ochota obce ke spolupráci,
diskuze o vlastnictví koček. Nakonec obec hradí kastrace.

7. Obec Podolí - Lokalita s více než 50 kočkami. Sice pomáháme jen za veterinární
náklady, ale výborná spolupráce s panem starostou.

8. Město Strakonice - Vedení je dlouhodobě proti zřízení kočičího útulku nebo úpravách
poloprázdného psího útulku na část kočičí. Město mnoho let zneužívá dobrovolnici, kdy MP
informuje občany, aby vezli kočky k ní. Po mnoha letech došlo nyní k dohodě, ovšem za
kočky město hradí veterinární náklady a krmný den, ze kterého však není reálné, aby měla
paní na výplatu. Typické zneužívání dobroty dobrovolníků obcemi a městy.

9. Město Prachatice - mnoho kočičích případů, Město nálezy odmítá řešit a přijímat - nemá
je kam dát. Nyní pomáhá několik dobrovolnic, zcela zdarma. Vedení města je neoblomné,
odmítá financovat, opět zneužívá dobrovolnice.

10. Městys Lhenice - Na dotazy dle 106/1992 Sb. městys opakovaně tvrdí, že problém s
kočkami nemá. Jeden občan opakovaně a neúspěšně žádá vedení městysu o pomoc.
Následně se obrací na náš spolek. Nacházíme mnoho desítek koček, zraněné kočky -
zlomené nohy, asi 2 mrtvé kočky, 2 postřelené kočky. Případ předán PČR pro podezření z
týrání zvířat. Nyní vedení obce spolupracuje. Ovšem opět začaly ve vsi mizet kočky. Obec si
zakoupila sklopec, ačkoli nemají osobu s osvědčením k odchytu. Obáváme se nelegálních
odchytů.

11. Město Mirovice - Na dotazy dle 106/1992 Sb. údajně ve městě není problém s kočkami.
Jsme kontaktování občany, v obci více než 50 koček, množí se všude, včetně náměstí, lidé
se hádají. Obec nikdy nenapadlo problém řešit. Po počátečních dohadech kočky
odchytáváme, necháváme kastrovat. Obec hradí veterinární náklady a zajišťuje prostor pro
kočky. Pracujeme jako vždy - zdarma.

12. Město Netolice - V obci evidentně toulavé kočky, neřeší se. Tajemník se dohaduje, že
mají vše zařízené, není to pravda - nemají žádné zařízení pro kočky, nálezy nepřijímají.
Občané se na nás obrací s umírající kočkou v agónii, velké hádky s vedením obce, veterinu
nezaplatili.



13. Město Vodňany - MP i OŽP opakovaně tvrdí, že s kočkami problém nemají a že jsou to
“živočichové volně žijící, že se o sebe postarají”. Kastrační program nemají. Občané se
opakovaně obrací na nás, s obcí máme problém. Nyní mají smlouvy s pánem, který má
kapacitu 15 kočičích míst a smlouvu s cca 80 obcemi, tudíž nereálná pomoc.

14. Obec Ražice - Trvalý problém s kočkami, už jsme zde uhradili mnoho kastrací, přijali
nálezy. S vedením obce není možno se domluvit, vymlouvají se, jsou arogantní. V letošním
roce zde řešeno cca 12 koček, velmi nemocné, některé jsou u nás. Náklady se šplhají do
desetiticíců. Obec spolupracovala, ovšem přispěla jen 2.000,- Kč, což je směšná částka.

15. Obec Štěkeň - Občané se obrací na nás dobrovolníky. Se starostou obce není řeč,
kočky neřeší, ačkoli připouští, že se v obci množí. Arogantní jednání.

16. Obec Strunkovice nad Blanicí - Občané se na nás obrací o pomoc, mnoho koček, s
vedením obce není řeč. Pánové jsou myslivci, uráží nás, znevažují naši práci, zesměšňují
nás, vyhrožují zastřelením, naprosto odmítají nálezy přijímat, prý nemají kastrované ani
svoje kočky. Máme nahrávky.

17. Město Volyně - Velmi častý problém s kočkami, obec vytrvale odmítá řešit, financovat,
spolupracovat. Neustálé výmluvy, hádky. Nakonec posíláme stížnost na SVS a prosbu, aby
bylo město poučeno, že nálezy toulavých zvířat musí řešit. Stejně je ale nemá kam dávat,
nemá osobu s osvědčením k odchytu.

18. Obec Putim - Celá léta mnoho koček a nálezů, lidé nás kontaktují. Několik let hádky s
obcí, odmítají nálezy řešit, kočky nemají kam dát, nezájem o řešení. Starostka údajně
žádala technického pracovníka o zabití koček. Letos poprvé uhradila obec veterinární
náklady, pod velkým tlakem.

19. Obec Záhoří, kravín Třešně - přemnožené, naházené kočky občany, další občané, kteří
kočky množí - podnět SVS. Pro nás mnoho práce zdarma.

20. Město Písek - Skoro 10 let dohadů o zřízení městského útulku pro kočky. MP dlouhá
léta odkazovala nálezce na paní za městem, kde se v nevyhovujících podmínkách tlačilo i
150 koček, vysoká úmrtnost, nedostatek financí. Boje o útulek byly přímo politického rázu. V
urč. období náš spolek pracuje pro město - opět zdarma, jen za nedostatečné příspěvky na
péči a úhradu vet. nákladů. Nakonec jsme v 2021 městský kočičí útulek vybojovali.

21. Obec Dub - mnoho toulavých koček, některé ve špatném zdravotním stavu. Obec
problematiku ignoruje, nemá útulek, nemá smlouvu, neprovádí kastrační program.

22. Obec Roudná - Svého času vyšší desítky koček, obec to nechce řešit. Posíláme podnět
SVS, náhle mnoho koček zmizelo. Přesto tam stále problém trvá. Nulová pomoc obce.

23. Město Strašice - Mnoho desítek koček, včetně mnoha nemocných. Jelikož problém
obec neřešila, táhne se pomoc dobrovolníků celé roky a je nekonečná. Nás pomoc této obci
stála desítky tisíc korun. Dalšímu spolku obec přidala příspěvek, který však absolutně
nepokrývá náklady na kočky.



24. Město Týn nad Vltavou - Nemají vlastní útulek, za symbolickou částku 20 tis ročně
zneužívají tamní spolek dobrovonic, ačkoli v obci kočky zjevně jsou.

25. Obec Kluky - absolutní neochota obce, výmluvy starostky, zbytečné stížnosti na jednání
starostky, nesoučinnost, arogance. Trvalý problém s kočkami, se kterými se nálezci obrací
na nás.

26. Město Protivín - Trvale problém s toulavými kočkami, mnohokrát do roka přejeté kočky
na silnici, zásadní dohady s místním starostou Hlaváčem. Dluží nám mnoho peněz za cca
25 koček, neochota, hádky. V jednom případě nás místní obecní strážník žádá o pomoc
těžce zraněné kočky, která leží 2 dny u silnice. Polámané zvíře nás stojí desítky tisíc korun,
jelikož je v naší péči dosud. Obec ani v tomto případě nechce cokoli uhradit. Kontaktujeme v
urč. případě i SVS, týrané - opuštěné kočky však v dalším případě zůstávají na místě bez
pomoci dosud. Díky problémům mezi naším spolkem a obcí, kdy my už zde odmítáme
pomáhat, občas vzal kočky jiný spolek. Opět jen za příspěvek, nikoli za skutečné náklady na
zvířata.

27. Obec Ostrovec - Přemnožené kočky, na prosby občanů obec nereagovala. Nemají
útulek, ani smlouvu, ani osobu s osvědčením k odchytu, neprovádí preventivní kastrační
program. Starosta sice chápe, ale říká, že pokud nejsou kočky čipované a registrované,
netuší, čí jsou. Občané se hádají, jelikož se během roku narodilo x vrhů koťat. Pře týdnem
střelba na kočky. Podnět předán SVS. Pomáháme tam, ale nemůžeme stále pracovat za
obce a suplovat jejich povinnosti !

28. Obec Čimelice - Letitý problém s kočkami, nonstop přejeté na hlavním tahu, obec
odmítá cokoli řešit. V poslední době se nám podařilo získat příspěvek na jednu kočku,
nedostatečný, kočka je u nás dosud, živíme ji z vlastních peněz. Opakovaná střelba na
kočky, podnět poslán SVS.

29. Obec Slabčice - Problém s kočkami, přemnožené kočky, občanka se bojí starostky,
nechce to oficiálně řešit, což je častý jev u lidí ze vsí. Paní raději říká, že kočky utopí a už to
tak i řešila. Starostka je arogantní, agresivní, tvrdí, že jsme podvodníci a lákáme z obce
peníze, odmítá problém řešit. Vše můžeme doložit.

30. Obec Volenice - problematická obec, nechce kočky řešit, následně obviňuje
dobrovolnici z krádeže, ačkoli nálezy hlášeny. Přesto tyto nálezy obec nechce evidovat a
vyhlašovat na úřední desce.

31. Obec Katovice - Dlouhodobý problém, mnoho koček, lidé se obrací na spolek,
arogantní starostka, trvalé neshody, kočky z této obce financuje dobrovolnice, pracuje pro
obec zdarma.

32. Obec Vacov - Kočičí problém zde je, obec spolupracuje, řeší s dobrovolnicí kočky.
Ovšem její práce je zdarma.

33. Obec Novosedly - problém s kočkami, řeší je dobrovolníce, která pracuje zdarma a
dotuje kočky finančně,



34. Obec Laziště - desítky koček, léty zanedbaný problém, místostarosta chodil denně se
psem kolem nemocné kočičí rodiny, bez zájmu. Sám má nekastrovaného kocoura, který se
po obci toulá a přispívá množení. Problém eskaloval úmrtím pána, na kterého se následně
svedla existence asi 20 ti koček. Řešíme, po hádkách obec hradí veterinární náklady, naše
práce zcela zdarma, phm si hradíme ze svého, péče o kočky, nájem prostor, atd. V obci žijí i
lidé, kteří týrají zvířata, obec se nezajímá. Podávali jsme podněty SVS. Po naší akci obec
opět problematiku toulavých koček neřeší, prevence se nedělají, útulek nemají. Už nám
zase volají lidé se stížnostmi a nálezy.

35. Obec Krejnice - Nemocné, přemnožené kočky v obci. Starosta argumentuje, že kočky
jsou na vesnici normální. Neřeší se nic, zvířata trpí.

36. Přední Zborovice - pomnožené kočky v chatové oblasti, obec neřeší, nemá útulek,
smlouvu, osobu s osvědčením k odchytu, občané se obrací na dobrovonici. Ta pracuje
zdarma.

37. Obec Oslov - pomnožené kočky, včetně nemocných, nulová prevence, zaostalý přístup
obce, kočky se hážou na statek, kde umírají.

38. Obec Temešvár - až desítky ponožených koček v chatové oblasti, letitý problém.
Občané se obrací na nás, starosta se sice nehádá, ale sám není schopen problém řešit.
Nemá osobu s osvědčením, útulek, ani smluvní útulek. Mnoho koček zde řešíme a
financujeme sami, vždy s vědomím obce. V jednom případě jsme získali příspěvek, který
však stejně zdaleka nepokrývá to, co do koček investuje spolek. Poslední případ, obec
kocoura přijala, zajistila v technických službách - neodbornou osobou a v nevyhovujících
podmínkách. Do telefonu mi starosta obce říká, že kocoura převezli na druhou stranu, jako
vždycky prý. Následně se vymlouvají, že kocour byl umístěn v budově technického dvora.
Kocour se nikdy nenašel. Jelikož se domníváme, že kocoura převezli na jiné katastrální
území, event. se ho zbavili jinak, podáváme podnět na týrání zvířete PČR Zvíkov.
Bezpochyby nebude nic vyřešeno…

Vážený pane ministře, píši obvykle v čísle množném, ale spolek Catico je v podstatě jedna
osoba, tj. já a max 3 pomocníci na občasnou pomoc.
Tohle je realita v našem okolí a náš denní chléb.

V našem kraji je skutečně jenom několik dobrovolníků, tak jako napříč republikou.
Určitě můžete pochopit, že takto žít a pracovat bez dne volna po mnoho let, není
dlouhodobě udržitelné.
Možná proto už ubývá ochota k úsměvu a příjemnému jednání, jelikož situace ohledně
problematiky toulavých koček se nevyvíjí, naopak zhoršuje.

Pokud bude v Zákoně na ochranu zvířat proti týrání stále slovo “obec MŮŽE” a ne MUSÍ, tak
obce provádět kastrační programy nebudou, stejně tak jako nebudou budovat útulky nebo
mít zájem na smluvním vztahu s dobrovolníky a za tyto služby platit.
NOZ obce porušují zcela běžně a bohužel unavení dobrovolníci nemají sílu a finance se s
obcemi soudit, jelikož by pak prakticky nedělali nic jiného. Domníváme se, že na toto také
obce hřeší.



Celý systém péče o kočky v ČR stojí stojí na nás dobrovolnících, kteří jsme zneužívání pro
svoji dobrotu a nechceme nechat zvířata trpět.
Domníváme se však, že otroctví a zneužívání lidí bylo zakázáno již v 19 století.

Žádáme vás proto naléhavě o pomoc!
Za náš spolek mohu říct, že pomalu s pomocí obcím v našem kraji končíme. Konkrétní
případy, které přijdou, budeme v případě, že obce odmítnou problém sami vyřešit, směrovat
na SVS, krajský úřad a Ministerstvo zemědělství.

Pokud Ministerstvo zemědělství nepovažuje čipování, registraci a kastraci koček za
vhodné řešení této situace, prosíme o zřízení detenčních zařízení v republice, kam
můžeme kočky převážet a nebo o konkrétní odpověď, co doporučujete v těchto
případech dělat.

Ideálně vás prosíme o odpověď na schůzi zemědělského výboru dne 24. 9. 2024.
Velice vám děkujeme.

Velice si pane ministře vážíme, že se této problematice věnujete.

S úctou a přátelským pozdravem

Catico z.s. V Českých Budějovicích dne 22. 9. 2024
IČO 06656803
za spolek předsedkyně Ing. Eva Hulcová
tel. 777 100 466
ds ndiujmc


